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DISCURS DE NADAL 2023  

 

Benvolguts amics i amigues que avui ens acompanyeu per celebrar el sopar de 
Nadal del Rotary Club de Terrassa. 
 
Aquest any, em toca, com a Presidenta, adreçar-vos el tradicional missatge de 
Nadal i voldria començar les meves paraules amb un record i una abraçada molt 
gran als socis i sòcies que avui no ens poden acompanyar perquè ells o les seves 
famílies passen per moments de malaltia. Però també, entre nosaltres, els 
presents avui, hi ha socis que vosaltres o els qui estimeu, passeu per moments 
complicats de salut o per altres motius, us desitjo de tot cor, que l’esperit dolç i 
tan especial de Nadal us doni forces per superar els entrebancs. 
 
Certament, el Nadal és sobretot una festa familiar, però en un context, un clima 
i uns costums que involucren tota la societat. Sovint anem atabalats i no ens 
adonem de les coses petites que són les que donen sentit a la nostra vida i jo 
avui us vull parlar del què per mi és l’essència total del Nadal i pel Rotary de 
Terrassa també: el Pessebre. 
 
I ho vull fer perquè voldria encoratjar la bella tradició de les nostres famílies i de 
la família Rotària de Terrassa que en els dies previs al Nadal preparem el 
Pessebre, amb  el costum de posar-lo a un lloc ben destacat i preferent de casa 
però també a l’Obac, als llocs de treball, a les escoles, als hospitals, a les 
presons, a les places... és realment un exercici de fantasia creativa, que utilitza 
els materials més dispars per crear petites obres mestres plenes de bellesa 
Ho aprenem d’infants: quan el pare i la mare, al costat dels avis ens han transmès 
aquesta tradició que conté una rica espiritualitat popular. Sovint el món, el temps, 
s’atura a les cases quan fem el Pessebre i anem traient de les capses les figures 
i guarniments que amb tanta cura hem custodiat al llarg de l’any.   
 
Aquest any 2023, fa 800 anys del primer Pessebre. L’any 1223, retornat a Itàlia 
després d’un colpidor pelegrinatge a Terra Santa, Sant Francesc d’Assís va 
contemplar a la vall de Rieti unes grutes que li van evocar certs paisatges que 
havia viscut a Betlem. El sentiment d’admiració i la fonda experiència espiritual 
viscuda a Orient van provocar en Francesc d’Assís el desig de promoure el que 
va ser la primera escenificació d’un pessebre vivent, que va tenir lloc pel Nadal 
d’aquell any en la localitat de Greccio i va comptar amb la participació de frares 
arribats d’altres llocs i habitants de la comarca, homes i dones de les granges, 
portant flors i torxes per il·luminar aquella nit santa.  
 
Ens diu el Papa Francesc en la Carta Apostòlica que va escriure el 2019 sobre 
el significat i el valor del Pessebre que les persones que  van arribar a Greccio 
aquell dia en veure l’escena del Nadal van mostrar una alegria indescriptible, 
com mai abans no havien experimentat. Després Francesc d’Assís davant del 
Naixement, va celebrar solemnement l'Eucaristia. En aquella ocasió, a Greccio, 
no hi havia figures: el pessebre va ser realitzat i viscut per tots els presents 
segons el què l’evangelista Lluc diu senzillament al Nou Testament “Maria va 



donar a llum el seu fill primogènit; ella el va faixar en bolquers i el posà en una 
menjadora (d’aquí ve el nom pessebre), perquè no havien trobat lloc on hostatjar-
se” 
 
I arribats a avui, aquesta senzillesa i humilitat  dels inicis de la tradició ens ajuda 
a sentir-nos més solidaris i disposats a ajudar els més desfavorits. L’esperit 
Rotari és això: ser conscients que no és necessari pensar només en grans 
projectes sinó que en els petits projectes més propers a la nostra realitat podem 
aportar el nostra granet de sorra.  
 
La col·lecta solidària del sopar d’avui, el concert de dijous que amb tanta 
generositat i il·lusió prepara el Jordi Figueras, són en benefici d’una entitat local 
que ajuda i cuida a través de la música a infants vulnerables de la ciutat. La 
tradicional recollida de joguines per la campanya de Nadal  de la Creu Roja vol 
contribuir a que cap infant  es quedi sense una joguina perquè el Nadal aguditza 
l’enyorança i la sensació de solitud. 
  
I es  que Nadal té moltes cares; un munt de missatges fantàstics: el retrobament 
amb la família, el caliu d’una llar, o la màgia de fer un regal, missatges que  
afecten de manera molt especial les persones més vulnerables amb realitats molt 
crues: infants, gent gran sola, persones migrants, pobresa, guerra...  
 
I, per acabar, una paradoxa que ens ha portat a prendre una decisió com a Junta: 
com pot ser que al lloc on va néixer Jesús sigui avui un dels llocs més perillosos 
de la terra? Com és possible una guerra tant cruel?. Us volem informar en aquest 
sentit  que hem contactat amb l’Adrià Fortet, doctor en Història, professor de la 
Universitat Autònoma de Barcelona i investigador. La seva recerca està centrada 
en les relacions internacionals i en el conflicte de l’Orient Mitjà. Ens vindrà a 
explicar la situació el proper plenari del dia 16 de gener al que us esperem a tots. 
Valdrà la pena.  
 
I Ara sí, acabo, moltes gràcies pel vostre compromís constant amb la comunitat 
i amb el nostre club. 
Us desitjo amb nom meu i de la Junta unes bones Festes de Nadal i un millor 
any Nou!  
 
Gràcies  
 

 

 


